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§ 21, 25 

Justerat 28 februari 2017, justeringen har tillkännagivits genom 

anslag. 

 

 

 

 

Åsa Lindhagen  Andréa Ström 

Ordförande   Vice ordförande 
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Tid: 

Kl. 17:30-18:00 

Plats: 
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§ 1-20, 22-24 

Justerat 3 april 2017, justeringen har tillkännagivits genom anslag. 

 

 

 

 

Åsa Lindhagen   Andréa Ström 

Ordförande    Vice ordförande 
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Närvarande 

Beslutande  

Ledamöter 

Åsa Lindhagen (MP), ordförande 

Andréa Ström (M), vice ordförande 

Rana Carlstedt (S) 

Daniel Harc (S) 

Mia Sundelin (S) 

Dan Guillou (MP) 

Alexandra Mattsson Åkerström (V) 

Anna Rantala Bonnier (Fi) 

Christina Elffors Sjödin (M) 

Frida Johansson Metso (L) 

Isabel Smedberg Palmqvist (L) 

 

Tjänstgörande ersättare 

Eva Solberg (M) för Johan Brege (M) 

Börje Häggman (M) för Ole-Jörgen Persson (M) 

 

Övriga närvarande 

Ersättare 

Lotten Hammar (S) 

Stephan Gullberg (MP) 

Jackie Nylander (V) 

Birgitta Thulin (M) 

Inga-Lill Persson (L)  

Stina Bengtsson (C) 
 
Tjänstemän 

Gillis Hammar, förvaltningschef 

Peter Svensson, administrativ chef 

Veronica Wolgast Karlberg, avdelningschef, ej § 25 

Jenny Swärd, avdelningschef, ej § 25 

Mona Thorin, kommunikationschef, ej § 25 

Cindy Falquet, borgarrådssekreterare, ej § 25 

Sigrún Andersdottír, nämndsekreterare 
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§ 1 

Sammanträdets öppnande och godkännande av 

föredragningslista 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) öppnar sammanträdet. Nämnden 

godkänner föredragningslistan. 
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§ 2  

Val av protokolljusterare och tid för justering av protokollet 

 

Ordföranden Åsa Lindhagen (MP) och vice ordföranden  

Andréa Ström (M) får i uppdrag att justera dagens protokoll. 

Protokollet ska justeras måndag 3 april. 
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§ 3 

Förvaltningsinformation 

 

Förvaltningschef Gillis Hammar informerar om att utskick av 

föredragningslista och handlingar till nästa sammanträde i 

socialnämnden 18 april tidigareläggs och planeras till den 5 april. 
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§ 4 

Nämndens frågor till förvaltningen 

 

Inga frågor ställs. 
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§ 5 

Lägesrapport av hållbarhetskommissionens arbete 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-22/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som 

svar på remissen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna och 

Liberalerna reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt 

eget gemensamma förslag som redovisas nedan. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande 

Ordföranden Åsa Lindhagen m.fl. (MP) samt ledamöterna Rana 

Carlstedt m.fl. (S), Alexandra Mattsson Åkerström m.fl. (V) samt 

Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnar följande särskilda uttalande. 

 

Att undanröja hinder för och bidra till människors självständighet är 

ett av socialtjänstens kärnuppdrag. Arbete och utbildning är centralt 

för att människor ska kunna leva ett fritt och självständigt liv. 

Hållbarhetskommissionens delrapport Dold potential som 

socialnämnden här ges möjlighet att kommentera utgör ett viktigt 

underlag för hur staden bättre kan möjliggöra unga personers 

etablering på arbetsmarknaden, inte minst de åtgärder som föreslås 

under A2.2.  

 

Vi delar socialförvaltningens uppfattning om att det är viktigt att 

staden på olika sätt verkar för att unga personer ska ges möjlighet 

att fullfölja sina gymnasiestudier, alternativt delta i kompletterande 

studier för att komma närmare arbetsmarknaden. Även om det är 

viktigt att verka för att utbildningsinsatserna ska leda till arbete så 

snart som möjligt är det också nödvändigt att den enskilde 

individens behov får stå i centrum vilket i vissa fall innebär att 

studier/utbildning behöver pågå under en längre tid. 

 

Ärendet 

Kommissionen för ett socialt hållbart Stockholm har under 2016 

tagit fram fyra delrapporter som behandlar hållbar skolutveckling, 
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ungas etablering på arbetsmarknaden, medborgarnas inflytande i 

stadens beslutsprocesser och det offentliga rummets betydelse för 

en socialt hållbar samhällsutveckling. Socialnämnden ska lämna 

synpunkter på rapporten Dold potential – hinder och möjligheter för 

unga stockholmares etablering på arbetsmarknaden.  

 

Rapporten konstaterar att unga stockholmare generellt inte har 

några större svårigheter att komma ut i arbete. Vissa specifika 

grupper av unga har dock väsentligt sämre arbetsmarknadsutfall än 

andra. Dessa grupper är i första hand unga utan fullständiga 

gymnasiebetyg, unga med utländsk bakgrund och unga med 

funktionsnedsättningar. Rapporten innehåller rekommendationer 

och åtgärdförslag för att förbättra gruppernas möjligheter på 

arbetsmarknaden. 

 

Socialförvaltningen ställer sig i stort positiv till kommissionens 

rapport och de åtgärder som föreslås. I tjänsteutlåtandet lämnar 

förvaltningen både generella synpunkter på rapporten och på de 

specifika åtgärdena. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 24 

februari 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten Isabel 

Smedberg Palmqvist m.fl. (L) föreslår att nämnden beslutar 

följande. 

 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra 

 

Sociala hållbarhetskommissionen publicerade vintern 2016/2017 

fyra nya delrapporter som berör demokrati, utbildning, 

arbetsmarknad och stadsplanering. Alliansen tycker att det är 

beklagligt att Socialnämnden endast får en av de fyra delrapporterna 

på remiss då vi gärna hade velat ta del av innehållet i samtliga 

rapporter.  

 

Den styrande majoriteten talar om ”en stad som håller samman” 

men prioriterar symboliska satsningar på råd, utskott och byråkrater 

samtidigt som konkreta satsningar på ytterstaden uteblir, 
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exempelvis skjuts utflytt av stadens förvaltningar på framtiden eller 

ställs in.  

 

De forskarrapporter som hållbarhetskommissionen har tagit fram är 

på det hela taget gedigna och intressanta och bidrar till vår samlade 

kunskap om Stockholm. Samtidigt kännetecknas den ideologiska 

utgångspunkten för hållbarhetskommissionens arbete av en statisk 

syn på individen, där den enskildes möjligheter att själv förändra 

sina livsvillkor inte berörs. Lösningar tänks genomgående ta formen 

av ytterligare politiska styrmedel, inte att undanröja de hinder som 

försvårar för människor att förverkliga sina livsdrömmar. 

Liberalerna menar att social hållbarhet förutsätter social rörlighet. 

 

Vi välkomnar det arbete som har gjorts och ställer sig positiva till 

flertalet av förslagen i den rapport som har kommit nämnden till 

del. Med det sagt finns det även åtgärder som vi är djupt kritiska till 

och ställer oss frågande till dess genomförbarhet. Nedan redovisas 

dessa synpunkter.  

 

I delrapporten dold potential föreslås åtgärder som att rikta sociala 

klausuler i upphandlingar till särskilt prioriterade grupper, att 

utveckla ett arbete med arbetsdifferentiering samt att främja 

kompetensbaserad och icke-diskriminerande rekrytering.  

 

Att införa så kallade sociala krav i upphandling, som föreslås i 

rapporten, innebär att det offentliga ställer krav på att en viss andel 

av de anställda ska tillhöra en utsatt målgrupp för att företag ska få 

delta i en upphandling. Det är självklart att Stockholms stad ska 

säkerställa anständiga arbetsvillkor för medarbetare hos leverantörer 

som staden anlitar. Seriösa aktörer, rättssäkra arbetsförhållanden, 

transparenta upphandlingsmodeller och konkurrens på lika villkor 

ska prägla upphandlingar i Stockholms stad. Men samtidigt som vi 

måste värna goda villkor för jobben måste vi också värna de 

drivkrafter som får jobben att växa.  

 

Sociala krav i upphandlingsförfaranden innebär alltför stora 

begränsningar i företagens möjligheter att förädla sina produkter 

och tjänster på bästa sätt. Förslaget stänger därmed ute företag som 

måste anpassa sig till den verkliga marknadens krav för att 

överleva. I vissa fall skulle det kunna innebära att företag tvingas 

säga upp befintlig personal för att möta upphandlingskraven från 

staden. Ett annat tänkbart scenario är att en utrikesfödd person blir 

uppsagd för att ge plats åt en annan person från en av stadens 

definierade svaga grupper. Sociala krav vid upphandling blir då 

snarare integrationshämmande än främjande.  
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När det gäller förslaget om arbetsdifferentiering är det viktigt att 

understryka att många arbetsuppgifter som förekommer inom såväl 

förvaltningar som de flesta företag är specialiserade, 

systemberoende och kräver rätt kompetens. Därför kan 

differentiering av arbetet bli problematiskt. Både offentliga och 

privata aktörer är ofta intäktsfinansierade vilket också försvårar 

möjligheter att avsätta nödvändiga resurser för introduktion, 

handledning, mm. Med det sagt innebär det inte att förslaget om 

arbetsdifferentiering ska avfärdas helt, men det behövs en noggrann 

analys för vilka yrkesområde och målgrupper där detta skulle kunna 

tillämpas. En arbetsdifferentiering får inte äventyra kvalitén på 

produkten eller tjänsten. Möjligheterna är dock begränsade då flera 

tjänster inom exempelvis myndighetsutövning och förskola kräver 

specifik utbildningsbakgrund eller legitimation. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2017-03-28 
 Sida 13 (48) 

 

 

 

 

§ 6 

Kompetensutvecklingspeng för socialsekreterare, motion 

(2016:114) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-799/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till detta tjänsteutlåtande som svar på 

motionen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter för Liberalerna reserverar sig mot nämndens 

beslut till förmån för sitt eget förslag som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har skickat motionen (2016:114) om en 

kompetensutvecklingspeng för socialsekreterare av Isabel 

Smedberg Palmqvist (L) till socialnämnden för yttrande. 

 

I motionen lyfts frågan om socialsekreterares kompetensutveckling 

och fortbildning som en avgörande faktor för en socialtjänst med 

kvalitet. Förslag läggs om att varje socialsekreterare får en 

kompetensutvecklingspeng om 10 000 kr per anställd som den 

anställde själv får välja hur hen vill använda, att närmaste chef ska 

godkänna att ändmålet med kompetenspengen är relevant för 

socialtjänsten samt att inte orimliga olägenheter uppstår vad gäller 

schemaläggning. Förslag läggs att kommunfullmäktige beslutar 

uppdra åt kommunstyrelsen att inrätta en 

kompetensutvecklingspeng för socialsekreterare.  

 

Socialnämnden bedömer att när det gäller att erbjuda medarbetare 

fortbildning bör faktorer som individuella behov, verksamhetens 

behov samt stadsdelsförvaltningens samlade behov av stärkt 

kompetens vägas ihop och ingå i en plan för verksamheten över 

vilken fortbildning som är mest relevant. Nämnden föreslår att 

motionen om kompetenspeng för socialsekreterare kan anses 

besvarad med nämndens tjänsteutlåtande. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2 

mars 2017. 

 

Förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 
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Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso (båda L) föreslår att nämnden beslutar följande. 

 

1. Att tillstyrka motionen. 

2. Att därutöver anföra följande 

 

Möjligheter till kompetensutveckling och fortbildning är en 

avgörande faktor för en socialtjänst med kvalitet. Socialsekreterarna 

bör ha större möjligheter till kompetensutveckling, och bör ges stor 

frihet att själva bestämma vilken kompetensutveckling de behöver. 

 

I dagsläget har knappt en fjärdedel av de tilldelade pengarna från 

kompetensfonden gått till socialtjänsten. Detta samtidigt som läget i 

socialtjänsten på vissa håll är mycket pressat. Den största delen av 

medlen från kompetensfonden som har gått till socialtjänsten har 

avsett de centrala projekt som socialnämnden ansvarar för, 

exempelvis introduktionsprogram och utbildning i samtal med barn 

och unga. Många av dessa projekt är bra, men vi är oroade över att 

stadsdelsnämnderna i så liten utsträckning utnyttjat 

kompetensfonden för att skapa en bättre arbetsmiljö för sina 

socialsekreterare. Det visar på behovet av att tillgången till 

kompetensutveckling inte får vara beroende av att arbetsgivaren 

satsar på detta.  

 

Vår satsning omfattar cirka tre gånger mer än de medel som hittills 

anslagits till socialtjänsten ur kompetensfonden. Den skulle dock 

innebära att bara en tiondel av pengarna från kompetensfonden tas i 

anspråk, och konkurrerar alltså inte i större grad med de andra 

projekt som finansieras av fonden. 

 

Att skapa en kompetensutvecklingspeng innebär en tillit till 

professionen och den enskilde anställde som i sig kan skicka en 

signal om att Stockholm är en attraktiv arbetsgivare. Det bidrar 

förhoppningsvis till en stabiliserad personalsituation och framför 

allt en högre kvalitet i Stockholms socialtjänst. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställder förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§7 

Digitala trygghetsvandringar, motion (2016:110) 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

Dnr 1.7.1-733/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden hänvisar till detta tjänsteutlåtande som svar på 

motionen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna 

reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sitt eget förslag 

som redovisas nedan. 

 

Ärendet 

Kommunstyrelsen har överlämnat motion (2016:110) av Johan 

Nilsson (M) om digitala trygghetsvandringar. 

 

Motionären yrkar att kommunfullmäktige beslutar om följande: 

 

Att kommunfullmäktige beslutar att införa digitala 

trygghetsvandringar som arbetsmetod och uppdrar åt lämplig 

förvaltning att utveckla ett systemstöd som kan användas inom 

stadens verksamheter. 

 

Förvaltningen delar motionärens uppfattning om att trygghetsarbetet 

är en central del i stadens arbete och att det är viktigt att stadens 

invånare känner trygghet i sin närmiljö. Förvaltningen anser dock 

inte att staden ska utveckla en ny modell för digitala 

trygghetsvandringar. Istället kan staden modifiera och strukturera 

arbetet med den befintliga applikationen ”Tyck till” så att den 

passar ändamålet med digitala trygghetsvandringar. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 26 

februari 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

Vice ordföranden Andreá Ström m.fl. (M) föreslår att nämnden 

beslutar följande. 
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1. Motion (2016:110) av Johan Nilsson om digitala 

trygghetsvandringar bifalls. 

2. Därutöver anförs följande 

 

Det är bra att Socialförvaltningen delar uppfattningen att invånare 

ska känna sig trygga i sin närmiljö och att trygghetsarbetet är 

centralt i staden och anser att staden bör överväga hur modifiera och 

strukturera arbetet med den befintliga applikationen ”Tyck till” så 

att den passar ändamålet med digitala trygghetsvandringar. 

 

Trygghetsarbetet är en central del för en storstad som Stockholm 

och det är viktigt att våra invånare känner trygghet i sin närmiljö. 

Staden har på flera olika sätt genom åren jobbat med 

trygghetsarbete, där fysiska trygghetsvandringar och stormöten varit 

viktiga inslag.  För att öka tryggheten ytterligare borde förslaget om 

digitala trygghetsvandringar förverkligas. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 8 

Månadsrapport februari 2017 

Dnr 1.3.1-585/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner rapporten. 

2. Socialnämnden godkänner utbetalning av 6,7 mnkr till SHIS 

för bostadssocialt stöd för nyanlända. 

3. Socialnämnden godkänner utbetalning av 2 mnkr till 

Enskede-Årsta-Vantör avseende RVC-sydost. 

4. Socialnämnden godkänner utbetalning av 7 mnkr till 

Spånga-Tensta avseende sociala insatsgrupper. 

5. Förvaltningschefen ges uppdrag att ingå förlängt hyresavtal 

för lokaler för enheten för hemlösa efter godkännande av 

kommunstyrelsens ekonomiutskott. 

6. Socialnämnden hemställer hos kommunstyrelsen om 

godkännande av fortsatt inhyrning av lokaler för enheten för 

hemlösa. 

 

Ärendet 

Prognosen baseras på utfallet per 28 februari samt dialog med 

samtliga chefer om eventuella avvikelser från budget.  

 

Med undantag av osäkerheten kring kostnader för mottagandet av 

nyanlända ser förvaltningen inga avvikelser i dagsläget. 

 

Omställningen av boenden för ensamkommande innebär att 120 

befattningar avvecklas under året. Förvaltningens ambition är att 

merparten av berörda medarbetare på frivillig väg ska komma i 

annat arbete. I det fall det skulle uppstå övertalighet och därmed 

kostnader för detta kommer nämnden att återkomma i tertialrapport 

1 om hur detta kan hanteras. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 7 

mars 2017.  

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 9 

Underlag för budget 2018 med inriktning 2019 och 2020 

Dnr 1.3.1-158/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden hänvisar till förvaltningens underlag till 

budget 2018 med inriktning 2019 och 2020. 

2. Socialnämnden överlämnar tjänsteutlåtandet till 

kommunstyrelsen. 

 

Reservation 

Samtliga ledamöter och tjänstgörande ersättare för Moderaterna och 

Liberalerna reserverar sig mot nämndens beslut till förmån för sina 

egna förslag som redovisas nedan. 

 

Särskilda uttalande 

Ordföranden Åsa Lindhagen m.fl. (MP) samt ledamöterna Rana 

Carlstedt m.fl. (S), Alexandra Mattsson Åkerström m.fl. (V) samt 

Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnar följande särskilda uttalande. 

 

Socialtjänsten i Stockholms stad står inför stora utmaningar de 

kommande åren, vilket socialförvaltningen belyser väl i sitt 

underlag för budget för 2018 med inriktning på 2019 och 2020. 

Barn- och ungdomsvården behöver utvecklas för att bättre möta de 

behov som barn och deras familjer har, den psykiska ohälsan 

behöver stävjas och arbetet mot våld i nära relationer och 

hedersrelaterat våld och förtryck måste stärkas. Mottagandet av 

nyanlända invandrare behöver ha fokus på långsiktig etablering i 

samhället genom att stärka den enskilde individens möjligheter att 

ta ett arbete och hitta en egen bostad.  

 

Ensamkommande barn och unga ska ges förutsättningar att fullfölja 

sina studier och staden behöver tillsammans med övriga aktörer i 

samhället arbeta för att förhindra att barn och unga avviker från sina 

boenden. De barn och unga som ändå avviker, eller som aldrig ger 

sig till känna hos myndigheterna, och vistas i stadens riskmiljöer 

löper ökad risk att falla offer för prostitution och människohandel, 

samt att utveckla missbruksproblematik. Vi ser därför att det är av 

yttersta vikt att i samverkan med polis och civilsamhälle fortsätta 

utveckla det uppsökande arbetet gentemot de barn och unga som 

vistas i dessa miljöer, så att varje barn kan få stöd och hjälp. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) lämnar följande ersättaryttrande. 
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Om jag hade haft yrkanderätt hade jag yrkat på 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med nytt förslag i 

enlighet med vad som nedan sägs. 

3. I övrigt vill jag anföra följande 

 

I vänstermajoritetens visioner talas det om ett Stockholm som håller 

samman och om ett klimatsmart Stockholm. Det är fina ambitioner, 

men när ord inte blir praktik är de bara tomma ord. Vi ser nu hur 

fler och fler verksamheter återkommunaliseras, enbart på grund av 

den socialdemokratiskt styrda majoriteten har en ideologiskt och 

inte pragmatisk syn på arbetet. Kvalitet är inte lika viktigt som 

ägandeform i de rörgrönrosas Stockholm. Vi ser också hur stadens 

miljöambitioner sänks, något som påverkar alla verksamheter, 

inklusive socialförvaltningen. 

 

Socialförvaltningens medarbetare har hög kompetens, stor lojalitet 

gentemot dem de är till för och kan leverera till sitt yttersta när det 

verkligen gäller – något som vi verkligen har sett prov på den här 

mandatperioden. Förvaltningens tjänstemän levererar alltid på hög 

nivå, trots att deras arbetsbelastning genomgående är tung. Som 

politiker i nämnden kan vi inte annat än imponeras över de insatser 

som våra medarbetare gör dagligen.  

 

Socialsekreterarnas arbetssituation handlar dock inte bara om tung 

arbetsbelastning. Det här inte heller lätt att vara medarbetare när 

majoriteten ständigt ändrar förutsättningarna för ens arbete. Ska en 

verksamhet upphandlas eller inte? I de rödgrönrosas Stockholm är 

det inte alltid det går att vara säker från dag till dag.  

 

Det är inte heller lätt att vara medarbetare inom socialtjänsten i en 

stad där förutsättningarna för arbetet varierar kraftigt från stadsdel 

till stadsdel. Risken är stor att olika människor som söker 

socialtjänst får olika svar beroende på var i staden de bor. Det är 

därför nödvändigt att staden ser över rutinerna och ger 

socialförvaltningen ett större ansvar för helhet och samordning. 

 

Centerpartiet menar att det är viktigt att vi fortsatt har ett mycket 

generöst mottagande av flyktingar och inte minst ensamkommande 

flyktingbarn i Stockholm. Det är dock fortsatt en stor brist på jour- 

och familjehem i staden. Vi ser därför behov av att hitta nya vägar 

att rekrytera nya hem, som kan välkomna barn till ett tryggare liv. 

Samtidigt är det viktigt att utredningarna och utvärderingarna av 
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hemmen fortsatt är djupgående. Inget barn ska fara illa i det 

boenden som staden anlitar. 

 

Arbetet med våld nära relationer är som alltid högt prioriterat. 

Under 2016 presenterade den socialdemokratiskt styrda majoriteten 

en strategi mot våld i nära relationer och hedersrelaterat våld och 

förtryck. Det är en bra ambition, men strategin är bristfällig och det 

saknas handlingsplaner. Vi ser också att trots att strategin uttalar 

ambitioner om könsneutralitet är planerna för att hjälpa våldsutsatta 

män om inte obefintliga, så förvånansvärt små, inte minst med tanke 

på Miljöpartiets tidigare så fina arbete i frågan. Centerpartiet vill att 

mansjourer ska vara lika självklara som kvinnojourer, även om det 

inte behövs lika många. Socialtjänsten måste kunna garantera skydd 

till alla skyddsbehövande, i rätt tid och på rätt plats. Det är också 

viktigt att inte blanda ihop offer och förövare, något som 

vänstermajoriteten tyvärr tenderar att göra.  

 

Under våren 2016 kom C, M och L överens med majoritetens i 

kommunfullmäktige om en strategi mot våldsbejakande extremism. 

Nu vet vi att arbetet inte fungerar. Handlingsplanerna saknas, 

samarbetet med Försvarshögskolan är obefintligt och majoriteten 

har helt enkelt inte levt upp till överenskommelsen. När Alliansen 

initierade arbetet på regeringsnivå under förra mandatperioden var 

det självklart med ambitionen att arbetet även skulle fungera på 

kommunal nivå. Den socialdemokratiskt styrda majoriteten i 

Stockholms stad har dock helt lyckats haverera arbetet mot 

våldsbejakande extremism.  

 

Segregationen i Stockholm är fortsatt stor. Det finns naturligtvis 

många åtgärder som det politiska styret måste vidta för att 

överbrygga klyftorna mellan olika stadsdelar, men vi i Centerpartiet 

vill framför allt betona civilsamhällets viktiga roll och människors 

möjlighet till entreprenörskap. Ju fler som kan förverkliga sina 

entreprenöriella drömmar och idéer, desto fler kan också få 

anställning. Fyra av fem jobb skapas i små företag. Och med ett 

jobb kommer innanförskap, integration, språk, socialt liv, 

ekonomisk trygghet och så vidare. 

 

Vi konstaterar att den socialdemokratiskt styrda majoriteten inriktar 

sig på att lösa individuella problem kollektivt. Vi i Centerpartiet 

menar att alla människor har olika förutsättningar. Det är därför 

viktigt med valfrihet, egenmakt och att lösa individuella problem 

individuellt. 
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I övrigt hänvisar vi till Centerpartiets valprogram för 2014, 

Centerpartiets budgetmotion för 2017 sam Centerpartiets för 

socialförvaltningen relevanta motioner och interpellationer i 

kommunfullmäktige. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen har sammanställt förslag till budget för 2018 

med inriktning för 2019 och 2020. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 15 

mars 2017. 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden föreslår att nämnden beslutar enligt förvaltningens 

förslag. 

 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) föreslår att nämnden 

beslutar följande. 

 

1. Att delvis bifalla förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att därutöver anföra 

 

Det framlagda ärendet förhåller sig till de ekonomiska ramar och de 

mål som anges i kommunfullmäktiges budget. Eftersom vi har 

reserverat oss mot såväl budgeten som verksamhetsplanen för 2016 

har vi därför en avvikande mening även avseende inriktningen i 

budgetplaneringen för kommande år. 

 

På grund av de föreliggande omständigheterna i omvärlden har 

Stockholm, såväl som hela Sverige, ställts inför stora utmaningar. 

Miljoner människor är på flykt för att undkomma krig, konflikt och 

förföljelse. Det ställer höga krav på att staden ska kunna säkerställa 

ett effektivt mottagande och kunna erbjuda alla nyanlända en reell 

möjlighet till etablering.  

  

I majoritetens underlag för budget beräknas 2 400 ensamkommande 

asylsökande barn komma till Sverige under år 2017 och 2 900 under 

år 2018. Prognoserna innebär att arbetsbördan för socialtjänsten 

minskar jämfört med 2015-2016. Men fortfarande är ett stort antal 

ensamkommande barn och unga aktuella för insatser från staden. 

Dock har mottagandet av ensamkommande under de senaste åren 

inte fungerat tillfredställande.  

 

Stark kritik har framförallt riktas mot att placering av barn har skett 

i boenden som inte hunnit utredas. Vidare har ensamkommande 
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placerats i jourhem längre än vad som är brukligt och placering har 

gjorts i boenden som inte upphandlats. Detta är kritik som Alliansen 

har lyft vid ett flertal tillfällen både i stadsdelarna och centralt, men 

utan gehör från majoriteten. Den markanta ökningen av 

ensamkommande barn under 2015 krävde även avsteg från ramavtal 

med upphandlande familjehem och individuella avtal fick istället 

tecknas. Och i flera fall uteblev seriositetskontroller och 

uppföljning. Högsta prioritet framöver måste vara att säkerställa 

kvalité i verksamheterna och rättssäkerhet för barnen. 

 

Det är positivt att en handlingsplan för socialsekreterare har arbetats 

fram för att öka kvalitén inom socialtjänsten, men det krävs också 

konkreta handlingar från majoriteten för att kunna garantera ett 

kvalitativt och rättssäkert arbete. Redan från start när 

tillströmningen av ensamkommande tilltog, rapporterades det om 

socialsekreterarnas ohållbara arbetssituation. En omfattande 

personalomsättning, hög arbetsbelastning samt svårigheter att 

rekrytera erfaren personal medförde allvarliga brister i 

verksamheten. Det är bra att majoriteten till slut valt att prioritera 

socialsekreterare. Dock borde insatser ha gjorts långt tidigare.   

 

Stockholm har en allt större utmaning med fattiga EU-medborgare 

som kommer hit för att tigga och bosätter sig i parker, på trottoarer 

och i andra offentliga utrymmen. Det är därför ytterst oroväckande 

att det inte förekommer någon form av strategi från det 

socialdemokratiska styret och hanteringen framöver. Att detta inte 

heller benämns i ärendet är under all kritik. Det är viktigt att 

Stockholms stad tar ett tydligt ansvar för att lyfta diskussionen och 

finna en lösning på denna utmaning som kombinerar hänsyn för 

socialt utsatta människor med berättigade krav på trygghet och 

ordning i det offentliga rummet. Stockholms lokala 

ordningsföreskrifter anger bland annat att bosättning på offentlig 

plats inte är tillåten. Ändå har vi nu en verklighet där allt fler 

bosättningar växer fram i stadens offentliga miljöer.  

 

I underlag för budgeten framgår det att stadens program mot våld i 

nära relationer och hedersrelaterat våld och förtryck ska 

implementeras under de kommande åren. Det är bra och 

välkommet. Samtidigt ser vi allvarliga brister i programmet och i 

det nuvarande arbetet mot våld i nära relationer. Det har bland annat 

framkommit uppgifter om att våldsoffer har lämnats utan boende 

eller blivit ombedda att själva ordna boende inom en mycket kort 

tidsperiod. Vidare är det inte heller ovanligt att kvinnor slussas 

mellan olika kommuner och stadsdelar. Socialtjänsten måste kunna 

garantera skydd och vidta åtgärder för att skydda våldsutsatta på 
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både kort och lång sikt. Om en person behöver byta bostadsort av 

säkerhetsskäl ska ärendet flyttas över till den stadsdel eller kommun 

som berörs. Ingen ska behöva hamna mellan stolarna eller bli 

stående på gatan.  

 

Under Alliansen mandatperiod införde Stockholm stads en 

kvinnojoursgaranti som innebär att alla som är i behov av skyddat 

boende ska få en plats. Den måste fortsätta gälla i alla stadsdelar. 

När vi nu ser stora brister i detta avseende krävs en kartläggning av 

alla stadsdelar för att undersöka om problemen finns på flera håll i 

staden. Vidare måste det skapas bättre förutsättningar för 

kvinnojourer att verka.  

 

När det gäller hedersrelaterat våld ser vi även allvarliga brister i 

handlingsprogram. Att utsättas för våld och förtryck är en 

inskränkning på människors frihet och integritet. Varje individ har 

rätt att leva och bestämma över sitt eget liv. När denna rättighet inte 

upprätthålls är det samhällets ansvar att agera och säkerställa att de 

grundläggande värdena i samhället bejakas. Majoriteten har tidigare 

varit otydliga i frågan och till stor del blundat för de problem vi ser, 

inte minst i Stockholms förorter. Frågan om hedersrelaterat våld 

förtjänar inte bara mer uppmärksamhet utan också ett tydligt 

agerande. Det är dock anmärkningsvärt att programmet inte tar fasta 

på barnperspektivet. Problem som att minderåriga förs utomlands 

och tvingas till äktenskap eller blir könsstympade beskrivs till viss 

del, men konkreta lösningsförslag lyser med sin frånvaro. 

Inskränkningar i barns integritet och rättigheter borde få ett stort 

utrymme i programmet. 

 

Vi vill också understryka vikten av arbetet mot våldsbejakande 

extremism och den viktiga roll som socialtjänsten spelar. Dessvärre 

har vi sett ett totalhaveri i frågan både från majoriteten i staden och 

från regeringen. Alltfler radikaliseras samtidigt som stridande för 

terrorgrupper i Mellanöstern återvänder hem till Europa och 

Sverige. Kommuner måste ta sitt ansvar och staten måste kunna 

hantera den växande säkerhetsrisk som Sverige utsätts för. Det är 

under all kritik att mer än halva mandatperioden har gått utan 

resultat. Fortfarande saknas de utlovade lokala handlingsplanerna.  

Vidare behövs ett förebyggande arbete med skarpa insatser. För att 

förbättra Socialtjänstens möjligheter att göra insatser för avhoppare 

från radikala grupper måste sekretesshinder rivas. Socialtjänsten 

behöver både generell och individbaserad information för att kunna 

avradikalisera personer och förhindra en återgång till 

extremistmiljöer.    
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När det gäller de framgångsrika föräldrastödsutbildningar 

framkommer det i ärendet att intresset är fortsatt stort och att 

förvaltningen kommer att utveckla programmet vidare i 

förebyggande syfte. Det välkommet och positivt. Under Alliansen 

mandatperiod 2012 startade ABC och Komet som ett 

utvecklingsprojekt och sedan dess har över 13 000 ansökningar 

inkommit till dessa föräldrastödgrupper. Verksamheterna har varit 

viktigt stöd för familjer som upplever att de har bråk och konflikter 

hemma. Socialnämnden har tidigare 10 mnkr inom ram avsatta för 

detta ändamål och har hittills bidragit med 1 300 kronor per förälder 

som deltagit. Med anledning av detta ställer vi oss frågande till 

varför majoriteten nu drar in den subventionen för 

föräldrastödsprogrammen. Det innebär att varje stadsdel får nu 

själva bekosta stödgrupperna. Hur säkerställer majoriteten att 

verksamheterna Komet och ABC fortsätter att prioriteras av 

stadsdelsnämnderna om stödet dras in?  

 

Det är glädjande att majoriteten fortsätter på flera av de satsningar 

som Alliansen initierade till.  Det handlar bland annat om de sociala 

insatsgrupperna och Mumin, viktiga insatser för förebyggande 

arbetet och tidig intervention.  

 

Som framförs i ärendet har Stockholm stad rekordlågt antal hushåll 

som får ekonomiskt bistånd. Bakom siffrorna finns det dock en 

annan verklighet. En tudelad stad med stora skillnader. Det går bra 

för Stockholm, men inte för alla. Det ekonomiska biståndet är mer 

än dubbelt så högt i utsatta områden jämfört med innerstaden och 

utrikesfödda utgör idag mer än hälften av antalet arbetslösa. Därtill 

är arbetslösheten är fyra gånger större i Rinkeby- Kista jämfört med 

innerstaden. Det är också oroväckande att de långvariga 

ekonomiska bistånden utgör 70 procent av samtliga biståndshushåll. 

Det är tydligt att Socialdemokraterna saknar reformer för skola, 

jobb och trygghet – inte minst där det behövs som mest för att 

minska skillnaderna.  

 

Stockholm är en fantastisk stad som har haft en god utveckling de 

senaste åren. Maktskiftet 2014 innebär dock att Stockholm har 

slagit in på en felaktig kurs. Framförallt saknas trovärdiga och 

genomförbara lösningar på Stockholms framtidsutmaningar. Det 

gäller trygghet, bidragsberoende, våldsbejakande extremism, 

integration och jobb.  

 

Vår vision för Stockholm är en hållbar, trygg och framtidsinriktad 

stad. Stockholmare ska känna sig trygga i sin vardag och ges 

fortsättningar att förverkliga drömmar. Stockholm ska ligga i 
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framkant när det gäller integration och jobb. Här ska det vara 

möjligt att ta sig från utanförskap till delaktighet. Ingen ska lämnas 

utanför samhället, utan de som behöver stöd ska ges möjligheter till 

detta.  

 

Det är tydligt att Stockholm står inför helt nya utmaningar än 

tidigare dessvärre bemöter majoriteten dessa med antingen 

handlingsplaner utan handling eller passivitet. Det krävs nu krafttag, 

konkreta åtgärder och effektivisering för att kunna möta dagens 

utmaningar på bästa möjliga sätt. 

 

Ledamöterna Isabel Smedberg Palmqvist och Frida Johansson 

Metso (båda L) föreslår att nämnden beslutar följande. 

 

1. Att avslå förvaltningens förslag till beslut. 

2. Att uppdra åt förvaltningen att återkomma med nytt förslag i 

enlighet med vad som nedan sägs. 

3. Att anföra följande 

 

I Liberalernas Stockholm har alla barn samma rätt till en trygg 

uppväxt utan hot, fattigdom eller övergrepp, och samma rätt till 

möjligheter att kunna skapa sig en bra framtid. Vuxna som behöver 

hjälp ska kunna räkna med samhällets stöd. Stockholm ska erbjuda 

alla människor skydd, stöd och nya livschanser. Frihet och trygghet 

är avgörande för varje människas möjlighet att växa. Ett öppet och 

växande Stockholm förutsätter att stockholmarna känner sig trygga. 

 

Från länder som härjas av krig, fattigdom och förtryck kommer 

många människor till Europa i sökandet efter ett drägligt liv. 

Stockholm ska vara en stad där dessa människor kan bygga sig en 

framtid och skaffa sig ett jobb och en bostad, ett språk och en 

framtidstro. 

 

Stöd till ensamkommande barn och unga är ett högt prioriterat 

område. Kvaliteten i boendena måste kontrolleras, och staden måste 

se till att de unga som befinner sig i olämpliga miljöer får stöd. 

 

Tyvärr mår många barn och unga psykiskt dåligt, inte minst de som 

kommit ensamma till Sverige. Samarbetet mellan skolan, 

socialtjänsten och landstinget måste fördjupas för att tillhandahålla 

tidiga insatser och bryta utvecklingen mot ökande psykisk ohälsa. 

 

Personalomsättningen bland socialsekreterare inom den sociala 

barn- och ungdomsvården är hög i många stadsdelar. Nyanställda 

socialsekreterare får ta ansvar för ett stort antal krävande ärenden 
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utan tillräcklig handledning eller möjlighet till kollegialt lärande. 

Det krävs ett genomgripande lyft av socialsekreterarnas situation, 

där hela arbetssituationen och arbetsmiljön måste förbättras. 

Majoriteten har ännu inte velat ta i frågan om höjda löner för 

socialsekreterare, men det är en avgörande reform om de kraftigt 

stigande konsultkostnaderna ska hejdas och staden ska kunna 

behålla sin personal. 

 

Alla har rätt att välja vem man älskar och lever tillsammans med. 

Ännu lever alldeles för många unga stockholmare i skuggan av hot 

och förtryck. Kampen mot hedersrelaterat våld och förtryck är 

central för ett Stockholm där alla har lika möjligheter och lika 

frihet. Patriarkala strukturer som hindrar individens fria livsval 

måste bekämpas. 

 

De elever som har de sämsta förutsättningarna hemma ska ha bäst 

förutsättningar i skolan. Samarbetet mellan skola och socialtjänst 

måste fortsätta att intensifieras. 

 

Oförmåga att kommunicera med stadens personal skapar osäkerhet 

hos nyanlända och leder också till att stadens resurser inte används 

på bästa sätt. För ett rättssäkert och kvalitativt bemötande av 

nyanlända måste användningen av tolkar i stadens verksamheter 

öka. Nämnden ska ta fram riktlinjer som garanterar rätten att 

använda tolk i kontakt med stadens verksamheter, såväl i egen regi 

som upphandlade. 

 

Digital utveckling är ett prioriterat område. Det sker en snabb 

utveckling inom välfärdsteknik, men den utvecklingen har inte nått 

socialtjänsten i tillräckligt stor utsträckning. Med digitala 

hjälpmedel kan ärendehanteringen och dokumentationen 

underlättas, statistiska analyser och uppföljning förbättras, 

personalen kan få effektiva beslutsstöd och kontakten mellan 

medborgarna och staden förenklas betydligt. Inte minst för de nya 

stockholmare som inte har svenska som modersmål kan digitala 

hjälpmedel spela en avgörande roll för att få den information och 

den hjälp man har rätt till. 

 

I övrigt hänvisar vi till Liberalernas budgetreservation i 

kommunfullmäktige.  

 

Beslutsordning 

Ordföranden ställer förslagen mot varandra och finner att nämnden 

beslutar enligt förvaltningens förslag. 
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§ 10 

Revidering av instruktion för socialnämndens individutskott 

Dnr 1.2.1-123/2017 

 

Socialnämndens beslut 

Socialnämnden godkänner förslaget på revidering av 

instruktionen för socialnämndens individutskott. 

 

Ärendet 

Socialnämnden bedriver kommunal hälso- och sjukvård enligt 

hälso- och sjukvårdslagen på bostäder med särskild service och 

daglig verksamhet enligt LSS. Medicinskt ansvarig sjuksköterska 

samt medicinskt ansvarig för rehabilitering har delegation att lämna 

anmälan till Inspektionen för vård och omsorg (IVO) enligt lex 

Maria samt anmälan om en legitimerad yrkesutövare kan utgöra 

fara för patientsäkerheten.  

 

Förvaltningen föreslår i detta ärende att det förtydligas att 

ovanstående delegationsbeslut ska anmälas till socialnämndens 

individutskott i stället för till socialnämnden. Förvaltningen föreslår 

även att individutskottet får i uppdrag att fatta beslut om 

vårdgivares yttranden till tillsynsmyndighet eller domstol inom 

hälso- och sjukvården. Dessutom föreslås att individutskottet får i 

uppdrag att på motsvarande sätt som för lex Sarah följa 

förvaltningens tillämpning av bestämmelserna om lex Maria, samt 

att det förtydligas att individutskottet ska följa beslutsfattandet vid 

samtliga enheter som har myndighetsutövning. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 21 

februari 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 11 

Revidering av socialnämndens reglemente 

Dnr 1.2.1-125/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden beslutar att överlämna förslaget till revidering 

av socialnämndens reglemente till kommunstyrelsen. 

 

Ärendet 

Reglementen finns för alla stadens nämnder och anger deras 

respektive ansvarsområden och uppdrag. Beslut om reglementen för 

stadens nämnder fattas av kommunfullmäktige. Socialnämndens 

reglemente reviderades senast 28 november 2016 (Kfs 2016:17). 

 

Revidering av nämndernas reglementen sker i de flesta fall genom 

initiativ från stadsledningskontoret. Men även enskilda nämnder 

kan väcka ärenden i kommunfullmäktige om revidering av 

reglementen.  

 

Förvaltningen har uppmärksammat att socialnämndens ansvar för 

tillsyn av folkölsförsäljningen vid försäljningsställen med 

serveringstillstånd inte finns angivet i nämndens reglemente. 

Förvaltningen föreslår att en ny skrivning införs i socialnämndens 

reglemente som specificerar detta ansvarsområde. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 21 

februari 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 12 

Delegation till trygghetsjouren för handläggare av 

trygghetslarm 

Dnr 1.2.1-156/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden beslutar att till Stockholms Trygghetsjour, 

delegera handläggning av ansökningar, biståndsbeslut samt 

verkställande av beslut avseende trygghetslarm för personer 65 

år och äldre, gällande brukare aktuella vid Socialförvaltningen, 

Enheten för hemlösa. 

 

Ärendet 

Sedan 2012 är handläggningen av trygghetslarm för personer 65 år 

och äldre centraliserad till Stockholms Trygghetsjour vid 

äldreförvaltningen. Trygghetsjouren arbetar på delegation av 

samtliga stadsdelsnämnder. Verksamheten omfattar handläggning 

av ansökningar om trygghetslarm, biståndsbeslut, installation, 

service och inköp av trygghetslarm. Vid Stockholms Trygghetsjour 

finns även larmmottagningen för stadens trygghetslarm. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 8 

mars 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 13 

Förslag till reviderade riktlinjer för riksfärdtjänst 

Dnr 3.1.1-60/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förslaget till revideringen av 

riktlinjer för riksfärdtjänst.  

2. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen för vidare beslut i 

kommunfullmäktige. 

 

Särskilt uttalande 

Ordföranden Åsa Lindhagen m.fl. (MP) samt ledamöterna Rana 

Carlstedt m.fl. (S), Alexandra Mattsson Åkerström m.fl. (V) samt 

Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnar följande särskilda uttalande. 

 

Funktionshinderrådet lyfter i sitt yttrande ett antal viktiga 

frågeställningar och aspekter kring förslaget till reviderade riktlinjer 

för riksfärdtjänst, bland annat att vissa bestämmelser är otydliga 

samt hur beredningsprocessen för ärendet har sett ut. Vi håller med 

rådet i att det är viktigt att de kommer in tidigt i processen när 

ärenden av den här typen utarbetas, och vi vet också att det sker i 

många fall så som rådet påpekar i ett annat ärende. Vi tror att ett 

sådant arbetssätt kan bidra till ännu bättre förslag som är mer 

allsidigt belysta redan från början. 

 

När socialnämnden beslutat om förslaget till riktlinjer kommer det 

att gå ut på remiss, bland annat till kommunstyrelsens 

funktionshinderråd och till funktionshinderrörelsens olika 

organisationer. Vi ser fram emot att ta del av de synpunkter som 

förs fram under remissrundan och vet sedan tidigare att 

funktionshinderrörelsens organisationer ger bra och konstruktiv 

respons kring de förslag som läggs fram. Genom att beakta de 

synpunkter som kommer fram vid en remissrunda kan ett förslag 

vid behov förbättras inför att det ska antas. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten Isabel 

Smedberg Palmqvist m.fl. (L) lämnar följande särskilda uttalande. 

 

Även om man har en funktionsnedsättning ska man ha frihet att leva 

som andra och själv bestämma över sitt liv. Att kunna göra privata 

resor till andra delar av landet är självklart en viktig del i det. 

 



 Socialnämnden 
 Protokoll 
 2017-03-28 
 Sida 31 (48) 

 

 

 

 

Det är mycket viktigt att beslut om riksfärdtjänst grundar sig i en 

aktuell kunskap om förhållandena inom kollektivtrafiken, inte minst 

vad gäller tillgängligheten på stationer och flygplatser vid aktuell 

veckodag och tidpunkt. 

 

Vad gäller hjälpmedel så är det viktigt att regelverket fungerar på 

ett sådant sätt att resor inte omöjliggörs eftersom den enskilde inte 

kan få tillgång till de hjälpmedel som behövs under vistelsen. För 

att kunna genomföra vistelsen kan den enskilde exempelvis behöva 

ta med personligt anpassade hjälpmedel eller träningsredskap, som 

måste användas regelbundet för att motverka smärta eller 

spasticitet. När sådana hjälpmedel inte kan tillhandahållas av 

besökskommunen måste det vara möjligt att ta med dem. 

 

Vad gäller husdjur anser vi att det hade varit behövligt att särskilja 

ledarhundar och egentliga husdjur och förtydliga vad som gäller för 

respektive kategori djur, eftersom ledarhundar snarare är att betrakta 

som hjälpmedel, även om de naturligtvis också spelar en 

känslomässig roll för användarna. Det bör även förtydligas vad som 

gäller för assistanshundar. 

 

Vi anser för övrigt att i ärenden av detta slag bör 

funktionshindersrådet kopplas in tidigare och deras synpunkter bör 

noteras. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas särskilda uttalande. 

 

Ärendet 

Förvaltningen har på uppdrag av kommunfullmäktige reviderat 

riktlinjerna för riksfärdtjänst som togs i kommunstyrelsen 2006. 

Lagändringar och förändringar i rättspraxis som har skett sedan 

2006 ingår i detta förslag till riktlinjer. Riktlinjerna från 2006 är 

relativt kortfattade i sin utformning och syftet med de förändringar 

som gjorts i detta förslag är att öka förståelsen för lagens innehåll, 

och därmed öka rättsäkerheten i tillämpningen av denna. 

Förvaltningen föreslår att det tydliggörs i föreslagna riktlinjer att 

medresenär ska tillåtas vid riksfärdtjänstresa med taxi eller 

specialfordon i mån av plats och att denne betalar samma egenavgift 

som den enskilde. Förvaltningen föreslår även att ett tillägg görs 

som ger rätt att medta egna barn under 18 år som medresenär och 

att riksfärdtjänstresenärer under 18 år får ta med syskon under 18 år. 

Medresenärer under 26 år och studerande föreslås i dessa riktlinjer 

betala endast 70 % av vad resenär som är 26 år eller äldre betalar. 
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Förslaget i riktlinjerna som avser kommunens rätt att ta ut avgift för 

medresenär vid riksfärdtjänstresa måste beslutas av 

kommunfullmäktige för att kunna börja gälla.  

 

Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner förslaget till 

riktlinjer och överlämnar det till kommunstyrelsen för behandling i 

kommunfullmäktige. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 8 

februari 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 14 

Tillsynsplan för folköl och tobak 2017 

Dnr 3.5.1-78/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner den föreslagna tillsynsplanen. 

 

Ärendet 

En tillsynsplan för tillsyn av folköl- och tobak ska upprättas årligen. 

Socialförvaltningen ansvarar för tillsyn av de försäljningsställen 

som inte har en fast placering i staden, samt på försäljningsställen 

som har serveringstillstånd. I övrigt är det stadsdelsförvaltningarna 

som utför tillsyn av folköl och tobak. Försäljningsställen utan ett 

fast säte är få men existerar i form av internetförsäljning och 

trafikserveringar (Food trucks). Vid Länsstyrelsens tillsyn av 

socialförvaltningen framkom kritik över att förvaltningen inte hade 

upprättat en tillsynsplan för tillsyn av försäljningsställen utan fast 

placering. Planering för arbetet med dessa tillsynsbesök stärks i och 

med en tillsynsplan. 

 

Tillsynsbesöken ska enligt plan ske oanmält och vid allvarliga 

brister ska besöket följas upp med ett nytt oanmält besök. Planen tar 

också upp förvaltningens arbete med kontrollköp som kommer 

fortsätta år 2017. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 7 

februari 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 15 

Uppdrag psykisk hälsa – överenskommelse 2017 (Tidigare 

PRIO) 

Dnr 1.5.4-365/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Förvaltningschef ges delegation att hantera de medel inom 

Uppdrag Psykisk hälsa som Stockholms stad har erhållit inom 

ramen för överenskommelse 2017, för att genomföra aktiviteter 

inom den länsövergripande handlingsplanen för psykisk hälsa 

och utifrån lokala behov. 

 

Ärendet 

Uppdrag Psykisk Hälsa är resultatet av en överenskommelse mellan 

regeringen och Sveriges Kommuner och Landsting (SKL) för 2017.  

Det är en fortsättning på den överenskommelse som upprättades 

2016. Socialdepartementet finansierar arbetet som har sin 

organisatoriska placering på SKL. 

 

Stockholms stad och socialförvaltningen har för 2017 erhållit 23,4 

mkr i stimulansmedel för fortsatt arbete och analys inom området 

psykisk hälsa Arbetet utgår från den länsövergripande 

handlingsplanen som upprättades av Kommunerna i Stockholms 

län, KSL, och Stockholms läns landsting, SLL tillsammans med 

Nationell samverkan för psykisk hälsa (NSPH Stockholms län), 

under 2016. 

 

Utifrån att nya överenskommelser upprättas och medel beviljas på 

årsbasis föreslår socialförvaltningen att förvaltningschef ges 

delegation att hantera de medel inom Uppdrag Psykisk hälsa som 

Stockholms stad har erhållit för 2017. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2 

februari 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 16 

Patientsäkerhetsberättelse 2016 

Dnr 1.4.1-147/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden godkänner patientsäkerhetsberättelsen. 

 

Ärendet 

År 2016 har präglats av uppbyggnad av en ny verksamhet där 

processer och rutiner har implementerats. Ett kvalitets- och 

ledningssystem har skapats och införts i ILS-webb, stadens system 

för mål och uppföljning. Vidare har rutinerna kring 

delegeringsförfarandet utvecklats och hanteringen av 

avvikelsesystemet har uppmärksammats. 

 

LSS-hälsan arbetar med ständiga förbättringar avseende säkerheten 

och kvaliteten av den vård som bedrivs. Enligt verksamhetens mål 

för 2017 ska spetskompetensgrupper startas inom verksamheten för 

att säkra en god och jämställd vård. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 1 

mars 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 17 

Årsrapport 2016 

Avtalsuppföljning socialtjänst och LSS-verksamhet 

Dnr 2.11.6-55/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner årsrapporten. 

2. Årsrapporten överlämnas till stadsdelsnämnderna. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen genomför och samordnar avtalsuppföljningar 

av verksamheter som utför socialtjänst och insatser enligt lag om 

stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS). Under år 2016 

har 99 verksamheter följts upp.  

 

Resultatet från avtalsuppföljningarna visar att huvuddelen av 

leverantörerna möter avtalens krav men att det i vissa fall funnits 

behov av viss förbättring inom något område eller rättelse för att 

uppfylla kraven. Socialförvaltningen har begärt rättelse från ett 

antal leverantörer, framförallt när det gäller personalens kompetens 

och verksamhetens lokaler. Återbesök har gjorts i vissa fall, främst 

med anledning av brister i den sociala dokumentationen kring 

brukarna. Ett fåtal avtal har hävts eller sagts upp då leverantören 

inte kunnat påvisa rättelse på ett tillfredsställande sätt. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 15 

mars 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 18 

Projektrapport Våga Vara Viktig (VVV) 

En utbildning om förebyggande arbete med ungdomar i deras 

omsorgsmiljö 

Dnr 1.5.2-82/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner projektrapporten Våga Vara 

Viktig. 

2. Framtid Stockholm får i uppdrag att under 2017 bedriva 

utbildningen Våga Vara Viktig till stadens boenden för 

ensamkommande barn samt familjehem. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningens enhet Framtid Stockholm har via ett 

samverkansavtal med Länsstyrelsen i Stockholms Län under 2016 

skapat ett utbildningskoncept, Våga Vara Viktig, VVV. 

 

VVV vänder sig till professionella som arbetar i ungdomars 

omsorgsmiljö. Utbildningen påbörjades i form av pilotutbildningar 

under hösten 2016. Deltagarna var personal från stadens boenden 

för ensamkommande barn, behandlingsassistenter och chefer. 

Utbildningen innehåller faktakunskap, samtalsmetodik, kunskap om 

trauma, praktiskt erfarenhetsutbyte m.m. och syftar till att före-

bygga fysisk och psykisk ohälsa, missbruk, sexuell exploatering och 

människohandel hos ungdomarna. Boendepersonal har goda 

möjligheter att vara viktiga vuxna som kan ge omsorg och skapa 

tillitsfulla relationer, vilket gynnar ungdomarnas utveckling och 

anpassning på ett positivt sätt. 

 

Projektet har utvärderats och visar goda resultat. Deltagarna har fått 

en ökad kunskap och har haft fler samtal med ungdomarna efter 

utbildningen. Deltagarna samverkar mer med kollegor och andra 

professionella i frågor som berör ungdomarnas hälsa. 

Förvaltningen föreslår att socialnämnden godkänner projekt-

rapporten Våga Vara Viktig samt att socialförvaltningen genom 

enheten Framtid Stockholm får i uppdrag att under 2017 bedriva 

utbildningen Våga Vara Viktig. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 15 

mars 2017. 

 

Beslutsordning 
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Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 19 

Översyn av stadens budget- och skuldrådgivning 

Dnr 3.1.1-727/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden beslutar att godkänna översynen.  

2. Socialförvaltningen får i uppdrag att planera och genomföra 

en utbildning i användandet av Boss. 

3. Socialförvaltningen får i uppdrag att utforma ett förslag om 

hur staden kan arbeta med utåtriktade och förebyggande 

insatser. 

4. Socialförvaltningen får i uppdrag att precisera 

verksamhetens innehåll och uppdrag. 

5. Socialnämnden godkänner övriga föreslagna aktiviteter i 

tjänsteutlåtandet.  

6. Ärendet överlämnas för kännedom till stadsdelsnämnderna. 

7. Ärendet överlämnas till kommunstyrelsen. 

 

Särskilt uttalande 

Ordföranden Åsa Lindhagen m.fl. (MP) samt ledamöterna Rana 

Carlstedt m.fl. (S), Alexandra Mattsson Åkerström m.fl. (V) samt 

Anna Rantala Bonnier (Fi) lämnar följande särskilda uttalande. 

 

Allt fler människor överskuldsätter sig idag. Ett viktigt redskap i att 

motverka den utvecklingen är stadens budget- och 

skuldrådgivningsverksamhet. Den översyn av organisation och 

resursfördelning som socialförvaltningen har gjort, samt de förslag 

på åtgärder som förvaltningen presenterar, ger förutsättningar för att 

på sikt kunna öka likställigheten och kvaliteten inom 

verksamhetsområdet. En viktig aspekt att titta närmare på i det 

fortsatta utvecklingsarbetet är genusperspektivet, så att eventuella 

skillnader i stöd som erbjuds kvinnor och män kan utjämnas. Ett 

viktigt led i detta är att utveckla den könsbaserade statistiken samt 

att jobba med jämställdhetsintegrering av riktlinjer, budget och 

verksamhetsplan. 

 

Ärendet 

I Stockholms stad är budget- och skuldrådgivningen ordnad i en 

decentraliserad organisationsform och förlagd på samtliga 

stasdelsförvaltningar samt på socialförvaltningens enhet för 

hemlösa. För att uppnå Stockholms stads vision om att medborgare 

erbjuds jämlika livchanser och välfärd av hög kvalitet har en 

översyn genomförts med fokus på ett likställt arbete över staden.  
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Översynen har skett i samarbete mellan socialförvaltningen och 

stadsdelsförvaltningarnas avdelnings- och enhetschefer samt 

budget- och skuldrådgivare. Sammantaget upplever de flesta 

medverkande att verksamhetsområdet behöver utvecklas för att bli 

mer likställt över staden.  

 

Socialförvaltningen instämmer i att stadens arbete behöver 

utvecklas för att medborgare i större utsträckning ska erbjudas lika 

stöd.  För att uppnå en ökad likhet över staden rekommenderar 

socialförvaltningen bland annat att det förebyggande arbetet 

tydliggörs och användandet av ärendehanteringssystemet ökar. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 11 

november 2016. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 20 

Rapportering av ej verkställda beslut enligt Lag (1993:387) om 

stöd och service till vissa funktionshindrade (LSS) samt 

Socialtjänstlagen (SoL), kvartal 4 år 2016 

Dnr 3.1.1-90/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner stadsdelsnämndernas 

rapportering av ej verkställda gynnande beslut enligt 9 § 

och rapportering enligt 28 f § LSS samt 4 kap 1 § SoL, 

kvartal 4 år 2016. 

2. Socialnämnden överlämnar stadsdelsnämndernas och 

socialnämndens (enheten för hemlösa) rapportering av ej 

verkställda gynnande beslut till kommunfullmäktige. 

 

Särskilt uttalande 

Vice ordföranden Andréa Ström m.fl. (M) och ledamoten Isabel 

Smedberg Palmqvist m.fl. (L) lämnar följande särskilda uttalande. 

 

Antalet ej verkställda beslut enligt LSS har ökat med 27 procent 

bara på ett år. Större delen av ökningen, 15 ärenden, utgörs av 

beslut om boende. Om man bara tittar på dessa ärenden så är 

ökningen 33 procent. Även om det finns en slumpmässig variation i 

denna typ av statistik så är det en tydlig ökning. 

 

Ytterst är bristen på LSS-bostäder en fråga om framförhållning, 

samverkan och kvalitet i stadsplaneringen. Alla de olika behov som 

stockholmarna har, av såväl LSS-boenden, äldreboenden, skolor 

och idrottsytor, måste få ta plats i staden, samtidigt som byggtakten 

av bostäder fortfarande måste vara hög. Här kan vi se brister i 

majoritetens politik. 

 

Förvaltningen citerar en utvärdering från 2013 som visade att det 

blivit allt vanligare att den enskilde erbjudits ett LSS-boende i en 

annan kommun, trots att sådana erbjudanden endast ska ges i 

undantagsfall. Detta skulle kunna vara en faktor bakom det ökande 

antalet ej verkställda beslut. 

 

De gångna åren har inneburit att bostadskrisen i Stockholm har 

förvärrats. Revisorerna har pekat på att planeringen av LSS-

boenden har varit behäftad med stora brister. Vi ser nu att det finns 

anledning att upprepa utvärderingen från 2013 för att få en ny bild 

av hur vanligt det är att sökande erbjuds plats i en annan kommun. 
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Man ska inte behöva flytta från sin kommun bara för att man har en 

funktionsnedsättning. 

 

Ersättaryttrande 

Ersättaren Stina Bengtsson (C) hänvisar till Moderaternas och 

Liberalernas särskilda uttalande. 

 

Ärendet 

Antalet ej verkställda beslut enligt LSS uppgick kvartal 4, 2016 till 

117 stycken, vilket är en ökning med 25 stycken jämfört med 

kvartal 4, 2015. Mer än hälften av de ej verkställda besluten (61 

stycken) avser bostad för vuxna.  

 

Antalet ej verkställda beslut enligt SoL uppgick till 58 stycken. Det 

är en ökning med 7 stycken jämfört med kvartal 4, 2015. De 

vanligaste formerna av bistånd som ej verkställts är kontaktperson, 

kontaktfamilj och boendestöd. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 16 

februari 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 21 

Redovisning av utvecklingsmedel för arbetet mot våld i nära 

relationer år 2016 

Dnr 1.5.4-198/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner redovisningen av användningen 

av utvecklingsmedel inom området våld i nära relationer år 

2016 och ger förvaltningschefen i uppdrag att underteckna 

redovisningen till Socialstyrelsen. 

2. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Under 2016 rekvirerade socialnämnden från Socialstyrelsen totalt 3 

166 133 kr i utvecklingsmedel inom området våld i nära relationer, 

att använda under 2016. Drygt 3,1 mnkr fördelades till 

stadsdelsnämnderna medan resten användes av en 

stadsövergripande verksamhet. Användningen av medlen ska 

redovisas till Socialstyrelsen den 31 mars 2017. Socialstyrelsen 

angav vissa krav för hur pengarna fick användas, däribland att fokus 

skulle vara på långsiktigt, strukturerat och samordnat arbete mot 

våld i nära relation och stärka arbetet med våldsutövare. Särskilt 

utsatta grupper och förebyggande arbete fanns också med som 

fokusområden. En stadsdelsnämnd har inte använt sitt bidrag och tre 

nämnder har inte använt hela bidraget. Totalt har 2 664 713 kr 

använts. Medlen har använts till ett stort antal olika aktiviteter, 

däribland utbildningar, information internt och externt, skapande av 

nya rutiner bland annat för samverkan och olika preventiva insatser. 

Flera nämnder anger att de noterar ett större antal personer söker 

kontakt utifrån våldsutsatthet alternativt utövande.  

 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner denna redovisning av 

användningen av utvecklingsmedel inom området våld i nära 

relationer för 2016. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 21 

mars 2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag. 
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§ 22 

Tillsyn av boenden för barn och unga 

 

a) Tillsyn av stödboende för barn och unga – Stadshagens 

stödboende 

Dnr 1.6.1-126/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) gjorde den 24 januari 2017 

en anmäld inspektion på Stadshagens stödboende. Tillsynen var 

huvudsakligen inriktad på att granska om barnen får en trygg och 

säker vård. 

 

IVO bedömer att verksamheten uppfyller kraven på trygghet och 

säkerhet i boendet. IVO avslutar ärendet. 

 

 

b) Tillsyn av hem för vård och boende (HVB) för barn och 

unga – Blackebergs PUT-boende 

Dnr 1.6.1-606/2016 

 

Socialnämndens beslut 

 

Socialnämnden lägger ärendet till handlingarna. 

 

Ärendet 

Inspektionen för vård och omsorg (IVO) gjorde den 10 november 

2016 en anmäld inspektion på Blackebergs PUT-boende. Tillsynen 

var huvudsakligen inriktad på att granska om barnen får en trygg 

och säker vård. 

 

IVO bedömer att verksamheten huvudsakligen uppfyller kraven på 

trygghet och säkerhet i boendet. IVO lämnar dock kritik på 

verksamhetens lokaler, men lämnar inga krav på åtgärder gällande 

detta då verksamhetens inriktning kommer att omvandlas. IVO:s 

granskning visade även att verksamheten inte fullgjort sin 

skyldighet att kontrollera i misstanke- och belastningsregister inför 

anställning. IVO konstatserar dock att det finns rutiner för att 

säkerställa att detta ska göras, varför inga ytterligare krav på 

åtgärder lämnas. IVO avslutar ärendet. 
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§ 23 

Socialnämnden lägger följande ärenden till handlingarna. 

 

Protokoll från socialnämndens sammanträde 28 februari 2017, 

justerat 6 mars 2017. 

 

Protokoll från socialnämndens individutskotts sammanträde 10 

februari 2017, justerat 24 februari 2017. 

 

Protokoll från socialnämndens tillståndsutskotts sammanträde 7 

februari 2017, justerat 8 februari 2017. 

 

Protokoll från socialnämndens, äldrenämndens och överförmyndar-

nämndens gemensamma råd för funktionshinderfrågor sammanträde 

23 mars 2017, justerat den 24 februari 2017. 

 

Inkomna handlingar till socialnämnden 13 februari 2017 till den 2 

mars 2017. 

 

Anmälda delegationsbeslut till socialnämnden 16 februari 2017 till 

den 13 mars 2017. 

 

Protokoll från förvaltningsgruppens sammanträde 22 mars 2017, 

justerat 27 februari 2017. 
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§ 24 

Övriga frågor 

 

Inga övriga frågor tas upp. 
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§ 25 

Upphandling av poänggivande kurser inom vuxengymnasium - 

Förfrågningsunderlag 

Dnr 2.11.2-114/2017 

 

Socialnämndens beslut 

 

1. Socialnämnden godkänner förfrågningsunderlaget för 

upphandling av poänggivande kurser inom 

vuxengymnasium. 

2. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att fatta 

tilldelningsbeslut och teckna ramavtal med godkända 

leverantörer.  

3. Socialnämnden ger förvaltningschefen i uppdrag att för 

nämndens räkning besluta om: 

- förlängning samt uppsägning av ramavtal, 

- partsbyte samt underteckna ramavtal om partsbyte, 

- mindre justeringar av ramavtal. 

4. Paragrafen justeras omedelbart. 

 

Ärendet 

Socialförvaltningen kommer att vara i behov av poänggivande 

kurser inom vuxengymnasium till förvaltningens verksamheter efter 

att nuvarande avtal löper ut den 31 maj 2017. Socialförvaltningen, 

Stiftelsen Hotellhem i Stockholm (SHIS) och äldreförvaltningen har 

valt att gemensamt upphandla uppdragsutbildning för 

vuxengymnasium. Äldreförvaltningen och SHIS har lämnat 

fullmakt att genomföra upphandlingen till socialförvaltningens 

förvaltningschef och lämnat MBL-fullmakt till socialförvaltningens 

administrativa chef. 

 

Upphandlingen görs på uppdrag av socialnämnden enligt lag om 

offentlig upphandling (LOU).  

 

Socialförvaltningen föreslår att det aktuella förfrågningsunderlaget 

godkänns.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande 9 mars 

2017. 

 

Beslutsordning 

Ordföranden konstaterar att det finns ett förslag till beslut och det är 

förvaltningens. Ordföranden finner att nämnden beslutar enligt 

förvaltningens förslag.  
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Sammanträdet avslutas kl. 18:00 

 

Vid protokollet 

 

Sigrún Andersdóttir 


